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PROTOKÓŁ Nr VIII/2024 

Sesji Rady Powiatu Toruńskiego 

odbytej w dniu 20 grudnia 2024 r. 

 w Sali Konferencyjnej Starostwa Powiatowego w Toruniu 

 

Ad 1. Przewodniczący Rady Powiatu Toruńskiego Andrzej Siemianowski o godzinie 12:00 otworzył 

VIII Sesję Rady Powiatu Toruńskiego. Przywitał radnych, Zarząd Powiatu Toruńskiego, Skarbnik 

Powiatu, Sekretarza Powiatu, Dyrektorów Jednostek Organizacyjnych Powiatu Toruńskiego, Prezesa 

Szpitala Powiatowego w Chełmży Leszka Plucińskiego, Naczelników Starostwa Powiatowego w 

Toruniu oraz wszystkich mieszkańców. 

Ad 2. Przewodniczący rady poinformował, że w chwili obecnej w obradach bierze udział  22 radnych, 

wobec czego obrady są prawomocne.  

Raport ze sprawdzenia obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Listy obecności stanowią załącznik nr 2 do protokołu. 

Przewodniczący rady wraz ze Starostą Toruńskim podziękowali p. Leszkowi Plucińskiemu, który 

zakończył  swoja karierę zawodową na stanowisku Prezesa Szpitala Powiatowego w Chełmży,  za 

wspólne lata współpracy. 

Prezes Leszek Pluciński podziękował za współpracę oraz wsparcie na rzecz rozwoju Szpitala 

Powiatowego w Chełmży.  

Ad 3. Przewodniczący rady poinformował o przesłaniu porządku obrad wraz z materiałami drogą 

mailową i zapytał, czy ktoś wnosi uwagi. 

Starosta Toruński Mirosław Graczyk w imieniu Zarządu wniósł o dodanie do porządku obrad  punkt 

dot. ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 2024. Poprosił 

Przewodniczącego rady o przerwę w posiedzeniu, umożliwiając tym samym Komisji Budżetu i 

Finansów zaopiniowanie wniesionego projektu. 

Przewodniczący rady poinformował, że uchwała dot. ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają 

z upływem roku budżetowego 2024 wprowadzony zostanie jako 9 punkt do porządku. 

Następnie poddał nowy porządek obrad pod głosowanie. 

W wyniku głosowania zmieniony porządek obrad VIII Sesji Rady Powiatu Toruńskiego został przyjęty 

jednogłośnie w następującej formie: 

1. Otwarcie VIII Sesji Rady Powiatu.   

2. Stwierdzenie prawomocności obrad.  

3. Przyjęcie porządku obrad.     

4. Przyjęcie protokołu VII Sesji Rady Powiatu Toruńskiego.  

5. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Toruńskiego 

na rok 2024.  

6. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Powiatu Toruńskiego na lata 2024-2029.  
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7. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Toruńskiego na rok 2025. 

a) omówienie projektu budżetu Powiatu Toruńskiego na 2025 rok, 

b) opinia RIO, 

c) opinia Komisji, 

d) dyskusja, 

e) podjęcie uchwały.  

8. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu 

Toruńskiego na lata 2025-2029.  

a) omówienie projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Toruńskiego na lata 

2025-2029, 

b) opinia RIO, 

c) opinia Komisji, 

d) dyskusja, 

e) podjęcie uchwały.  

9. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku 

budżetowego 2024  

10. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przystanków komunikacyjnych, których 

właścicielem lub zarządzającym jest Powiat Toruński udostępnionych dla operatorów i 

przewoźników, warunków i zasad opłat za korzystanie z przystanków  

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia woli wyznaczenia linii komunikacyjnych publicznego 

transportu zbiorowego, dla których organizatorem jest Powiat Toruński oraz wyrażenia zgody 

na zawarcie umowy o świadczeniu usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego 

(Chełmża)  

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia woli wyznaczenia linii komunikacyjnych publicznego 

transportu zbiorowego, dla których organizatorem jest Powiat Toruński oraz wyrażenia zgody 

na zawarcie umowy o świadczeniu usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego (CKU)  

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia woli wyznaczenia linii komunikacyjnych publicznego 

transportu zbiorowego, dla których organizatorem jest Powiat Toruński oraz wyrażenia zgody 

na zawarcie umowy o świadczeniu usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego 

(Łubianka)  

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia woli wyznaczenia linii komunikacyjnych publicznego 

transportu zbiorowego, dla których organizatorem jest Powiat Toruński oraz wyrażenia zgody 

na zawarcie umowy o świadczeniu usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego 

(Łysomice)  

15. Podjęcie uchwały  w sprawie wdrożenia procedury przyjmowania zgłoszeń zewnętrznych oraz 

podejmowania działań następczych 
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16. Podjęcie uchwały w sprawie upoważnienia członków Zespołu ds. zgłaszania naruszeń prawa do 

czynności opisanych w Procedurze przyjmowania przez Radę Powiatu Toruńskiego zgłoszeń 

zewnętrznych oraz podejmowania działań następczych.  

17. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie w trybie bezprzetargowym 

wyodrębnionych lokali użytkowych wraz z udziałem w nieruchomości gruntowej położonej w 

Toruniu, obręb 10, przy Szosa Chełmińska 30/32 i ulicy Bawarczyków 6, dla której założona 

jest księga wieczysta TO1T/00030946/2.  

18. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na rozszerzenie współpracy podjętej w ramach 

Stowarzyszenia Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Torunia.  

19. Przyjęcie Stanowiska Rady Powiatu Toruńskiego w sprawie konieczności zmiany przebiegu 

Kolei Dużych Prędkości realizowanych jako inwestycja kolejowa CPK na terenie województwa 

kujawsko-pomorskiego.  

20. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu kontroli Komisji Rewizyjnej na 2025 rok. 

21. Informacja Starosty o pracy Zarządu między posiedzeniami. 

22. Sprawy różne, wnioski i oświadczenia. 

23. Zamknięcie VIII Sesji Rady. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

Ad 4. Przewodniczący rady poinformował, że nie wpłynęły uwagi do protokołu.  

Radny Michał Ramlau zgłosił, że przesłał e-mail do Przewodniczącego.  

Przewodniczący powiedział, że otrzymał e-maila na 5 min przed rozpoczęciem sesji. Oczytał 

wiadomość w której radny Michał Ramlau prosi w nim  o uzupełnienie protokołu o uszczegółowienie 

jego pytania w punkcie 15 w części dot. spełniania przez Ewę Madej ustawowych wymogów 

dopełnienia obowiązków Dyrektora Środowiskowego Domu Samopomocy w Osieku nad Wisłą, oraz 

udzielonej w tej sprawie odpowiedzi Starosty Mirosława Graczyka, w której przyznał, iż Pani Ewa 

Madej takich kompetencji nie posiada. 

Przewodniczący rady zaproponował uzupełnienie protokołu o przedstawiony fragment.  

Starosta Mirosław Graczyk poprosił  o przeniesienie tego punktu na koniec sesji, ponieważ uwaga 

dotyczy jego wypowiedzi i musi się z nią zapoznać . 

Przewodniczący rady poinformował, że ten punkt porządku zostanie przesunięty. 

Ad 5. Skarbnik Powiatu Danuta Jabłońska-Drążela przedstawiła projekt uchwały zmieniającej uchwałę 

w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Toruńskiego na rok 2024.  

Przewodnicząca Komisji Barbara Zalewska poinformowała, że dnia 18 grudnia 2024 r. Komisja 

Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący otworzył dyskusję.  

Wobec braku dyskusji Przewodniczący Rady  odczytał uchwałę i zarządził głosowanie. 

Uchwała Nr VIII/59/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Toruńskiego na rok 2024, została podjęta 

jednogłośnie. 
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Raport z głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Ad 6. Skarbnik Powiatu Danuta Jabłońska-Drążela przedstawiła projekt uchwały zmieniający uchwałę 

w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Toruńskiego na lata 2024-2029.  

Przewodnicząca Komisji Barbara Zalewska poinformowała, że dnia 18 grudnia 2024 r. Komisja 

Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący otworzył dyskusję.  

Wobec braku dyskusji Przewodniczący Rady odczytał uchwałę i zarządził głosowanie.  

Uchwała Nr VIII/60/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Toruńskiego na lata 

2024 – 2029, została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Ad 7. a) Starosta Toruński Mirosław Graczyk oraz Skarbnik Powiatu Danuta Jabłońska-Drążela  

omówili projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Toruńskiego na rok 2025. 

b) Skarbnik Powiatu Danuta Jabłońska-Drążela  odczytała opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej. 

Opinia stanowi załącznik Nr 8 do protokołu.  

c) Przewodnicząca Komisji Barbara Zalewska poinformowała, że Komisja Budżetu i Finansów 

pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

d) Przewodniczący otworzył dyskusję.  

Radny Marek Olszewski powiedział, że budżet przygotowany jest z dbałością i rozwagą, zawiera 

również element kontynuacji poprzednich zadań. Ubolewa jednak nad elementem rozwojowym, jednak 

nie chce czynić zarzutu temu budżetowi, ponieważ jest to pierwszy budżet nowej kadencji. Powołał się 

na słowa Starosty podczas przedstawienia projektu, że budżet po uchwaleniu będzie w ciągu roku 

modyfikowany i być może otworzą się nowe możliwości finansowania. Powiedział, że jeśli będzie 

modyfikowany w kierunku rozwojowym, może on wtedy przynieść satysfakcje wykonującym go jak i 

mieszkańcom powiatu toruńskiego. 

Radny Jerzy Zająkała, powołując się na słowa Marka Olszewskiego potwierdza, że ma podobne 

odczucia w związku z budżetem, jednak uważa, że poziom bezpieczeństwa budżetu jest zbyt duży. 

Nadwyżka operacyjna wynosząca 10,5 mln złotych pokazuje, że możliwości i tempo rozwoju powiatu 

może być szybsze. Odwołał się do słów Starosty związanych z planem wykupu obiektu Starostwa i 

podziela pogląd, że należy tą kwestie zrealizować . Wspomniał również, o sprawach infrastruktury 

komunalnej. Powiedział, że oczekiwania mieszkańców powiatu są wyższe niż  zapisy budżetowe. Ma 

zarzut co do braku zrównoważenia terytorialnego. W śród 30 przedsięwzięć majątkowych znajdujących 

się w budżecie nie ma żadnego dotyczącego gminy Łubianka oraz Gminy Zławieś Wielka, co pokazuje, 

że nie można nazwać go zrównoważonym. Jako przedstawiciel Gminy Łubianka nie jest zadowolony z 

ilości przedsięwzięć w tej gminie. Przypomniał że ramach prac nad budżetem zgłaszał trzy potrzeby 

wydatków majątkowych. Wspomniał również o środkach z UE, których cały czas nie ma. 

Radny Michał Ramlau odniósł się do wypowiedzi Jerzego Zająkały dot. niezrównoważenia 

terytorialnego. Przypomniał o swojej wypowiedzi podczas I Sesji, iż  jest to pierwszy raz w historii, 

kiedy skład Zarządu jest zdominowany przez przedstawicieli jednego okręgu. Wyraził zadowolenie z 

umieszczenia większości jego wniosków do realizacji w budżecie na 2025 rok, przede wszystkim ma 
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na myśli inwestycje drogowe. Dodał, że nie ma w tym budżecie drogi rowerowej od Dobrzejewic do 

Mazowsza, dość kosztownej inwestycji. Przypomniał, że w poprzedniej kadencji Tomasz Zakrzewski 

upominał się o wspomnianą ścieżkę. Podkreślił, że budżet jest zbyt bezpieczny. Brakuje mu w projekcie 

budowy nowego obiektu. Poprzedni Zarząd podjął decyzję oraz działania, wybrany został projekt nowej 

siedziby. Ma wrażenie ze obecny Zarząd bardziej skupia się na zakupie obecnej siedziby. Na koniec 

nawiązał do środków unijnych. Wspomniał, że w poprzedniej kadencji Andrzej Siemianowski bardzo 

często dopytywał,  podkreślając, że liczne inwestycje realizowane są właśnie przez te środki. Zapytał,  

czy obecny poziom dofinansowania z UE, niewiele ponad 200 tys. zł. budzi jego oburzenie.  

Radny Andrzej Walczyński w swoim jak i w imieniu radnego Tomasza Wierzbickiego  przyłącza się 

do słów Radnego Zająkały, że nie widzi równomiernego rozwoju powiatu toruńskiego. Powiedział, że 

brakuje połączenia ścieżek rowerowych gminy Łubianka z gminą Zławieś Wielka. Liczy na 

zrównoważenie budżetu w tym roku i kolejnych latach.  

Radny Tomasz Wierzbicki powiedział, że zgadza się ze swoimi przedmówcami. Brakuje mu wyjścia z 

poza tradycyjnego schematu i struktury budżetu. Ubolewa, że nie rozpocznie się budowa krytej pływalni 

o którą wnioskował.  

Starosta Toruński Mirosław Graczyk powiedział, że w zależności od roli radnego, czy jest w opozycji 

czy koalicji ma się inna opinię. Odnosząc się do środków unijnych powiedział, że nie wie za co ma 

odpowiadać czy za rząd polski, obecny czy poprzedni. Zapytał czy jest to uwaga do Rządu Polskiego, 

który negocjował z Komisja Europejską. Przypomniał, że środki Unii Europejskiej były negocjowane 

w ramach MOFT. Nawiązując do równomierności w budżecie powiedział, że oczywistym, że każdy 

radny będzie patrzył przez „pryzmat własnego podwórka”. Pokreślił, że ocena Zarządu powinna 

nastąpić w połowie kadencji, uwzględniając wieloletni proces inwestycyjny. Nawiązał do inwestycji w 

poprzedniej kadencji podkreślił, że w niektórych gminach były one na poziomie 2%, a w innych na 

poziomie 19%, 22%, 32%. Podkreślił, że nie będzie radnym tyko gminy Czernikowo i gminy Obrowo, 

chce zabezpieczyć równomierny zakres inwestowania. Dodał, że proces inwestycyjny przygotowany 

jest przez poprzednią kadencję, przygotowane dokumentacyjnie. Dodał, że łatwo się mówi , że jest za 

mało środków na konkretną inwestycję, Zarząd wie o tym i mówi jasno, że są to środki z tzn. udziału 

własnego. Nie mogą zostać umieszczone  środki w budżecie jeśli nie są jeszcze przyznane, kiedy nie 

ma umowy. Ten rok przyniesie rewolucyjne zmiany w tym zakresie i koniec roku będzie na innym 

poziomie zadłużenia i  inwestycji.     

Radny Jerzy Zająkała powiedział, że w tych inwestycjach drogowych o których  mówił Starosta nie 

było Gminy Łubianka. Przyjmuje z dobrą wiara deklarację Starosty o zrównoważeniu rozwoju. 

Nawiązując do śladowych  ilości środków europejskich powiedział, że czas bardzo szybko płynie i 

jesteśmy zdecydowanie w tyłu w wykorzystywaniu tych środków.  Zaapelował do Starosty by upomniał 

się o środki z Krajowego Programu Odbudowy.  

Radny Michał Ramlau nawiązał do wypowiedzi Starosty i powiedział że poprzedni Zarząd przejmował 

powiat po 12 latach rządów obecnego Starosty. Powiedział, że poprzedni Zarząd spojrzał na 

nierównomierność poprzednich lat i starał się by ten rozwój był równomierny. Podkreślił, że poprzedni 

Zarząd inwestował w znacznym stopniu w remonty DPS-ów, budowy ŚDS, remonty szkół. Dodał, ze 

nie w każdej gminie są takie budynki więc inwestycji tam nie było. Następnie nawiązał do braku 

możliwości umieszczania inwestycji w budżecie bez przyznanych środków. Zapytał, czy środki na 

remont dróg Bobrowniki, Skrzypkowo. One zakładają środki zewnętrzne, czy Starosta ma już pewność 

że, środki zostaną przyznane.  

Radny Tomasz Wierzbicki poprosił o nie dzielenie radnych na opozycyjnych i nieopozycyjnych.   

Starosta Toruński Mirosław Graczyk powiedział, że nie będzie polemizował, jeśli jest taka potrzeba 

może przedstawić dane za całe 20 lat i będzie obraz zrównoważonego rozwoju.   
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Radna Edyta Zakrzewska powiedziała, że z pokorą i uwagą wysłuchała propozycji budżetu oraz 

dyskusji nad nim. Ufa, że jest to budżet zrównoważony, jeśli nie teraz to w przyszłym roku.   

Wicestarosta Toruński Tomasz Zakrzewski podziękował, za dyskusję. Powiedział, że jest radnym 

całego powiatu.  

Radny Jerzy Czerwiński nawiązał, do wypowiedzi Wicestarosta Tomasza Zakrzewskiego, jako radni 

muszą być ponad podziałami. Nawiązując do podziału środków powiedział, że pierwsze środki mogły 

wpłynąć w 2022 roku, a wpłynęły 2024 i jest to pierwsza transza. Uważa, że jest to dobry budżet który 

będzie dobrze służył mieszkańcom, a radnych nie będzie dzielił.  

Przewodniczący Rady dodał, że radny Michał Ramlau był wcześniej również częścią koalicji i miał 

wpływ na budowę budżetu.  

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący Rady odczytał uchwałę i  zarządził głosowanie.  

Uchwała Nr VIII/61/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie  uchwalenia budżetu powiatu toruńskiego na rok 2025, została podjęta 

większością głosów. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Ad 8. a) Skarbnik Powiatu Danuta Jabłońska-Drążela przedstawiła projekt uchwały w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Toruńskiego na lata 2025-2029.  

b) Skarbnik Powiatu Danuta Jabłońska-Drążela  odczytała opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej. 

Opinia stanowi załącznik Nr 11 do protokołu.  

c) Przewodnicząca Komisji Barbara Zalewska poinformowała, że dnia 18 grudnia 2024 r. Komisja 

Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

d) Przewodniczący otworzył dyskusję.  

Wobec braku dyskusji Przewodniczący Rady odczytał uchwałę i zarządził głosowanie.  

Uchwała Nr VIII/62/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Toruńskiego na lata 

2025 – 2029, została podjęta większością głosów. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

Przewodniczący ogłosił przerwę w posiedzeniu od 13.55 do 14.15 

Ad 9. Skarbnik Powiatu Danuta Jabłońska-Drążela przedstawiła projekt uchwały w sprawie ustalenia 

wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 2024. 

Przewodnicząca Komisji Barbara Zalewska poinformowała, że Komisja Budżetu i Finansów 

pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący otworzył dyskusję.  

Radny Michał Ramlau zwrócił uwagę na datę wykonania usługi. 

Skarbnik Powiatu powiedziała, że jest to czerwiec 2025r.  
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Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący Rady odczytał uchwałę i zarządził głosowanie. 

Uchwała Nr VIII/63/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 

2024, została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

Przewodniczący Rady poprosił o zabranie głosu Starostę Toruńskiego Mirosława Graczyka w sprawie 

poprawki do Protokołu nr VII dot. wypowiedzi Starosty, którą zgłosił radny Michał Ramlau. 

Starosta Toruński Mirosław Graczyk powiedział, że protokoły nie odzwierciedlają w sposób 

szczegółowy dyskusji. Integralną ich częścią  jest nagranie które zapisane jest na końcu. W związku z 

tym nie ma potrzeby by tak szczegółowo opisywać wypowiedzi w protokole. Zaznaczył, że nadal 

podtrzymuje swój zakres wypowiedzi. W swoim imieniu poprosił o odrzucenie poprawki. 

Radny Michał Ramlau powiedział, że zdarzają się wypowiedzi, które opisane są w protokole dość 

szczegółowo, natomiast ma wrażenie, że jego wypowiedzi zapisywane w protokole są uogólniane. 

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący Rady zarządził głosowanie w sprawie przyjęcia 

poprawki do protokołu. 

W wyniku głosowania poprawka do protokołu, którą zgłosił radny Michał Ramlau została odrzucona 

większością głosów. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

Następnie Przewodniczący poddał pod głosowanie Protokół nr VII sesji Rady powiatu Toruńskiego.  

W wyniku głosowania Protokół Nr VII został przyjęty większością głosów.  

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

Ad 10. Naczelnik Wydziału Komunikacji i Transportu Dominik Gredecki przedstawił projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub 

zarządzającym jest Powiat Toruński udostępnionych dla operatorów i przewoźników, warunków i zasad 

opłat za korzystanie z przystanków. 

Przewodnicząca Komisji Edyta Zakrzewska poinformowała, że Komisja Infrastruktury Komunalnej, 

Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący otworzył dyskusję.  

Wobec braku dyskusji Przewodniczący Rady odczytał uchwałę i zarządził głosowanie.  

Uchwała Nr VIII/64/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest 

Powiat Toruński udostępnionych dla operatorów i przewoźników, warunków i zasad opłat za 

korzystanie z przystanków, została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 
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Ad 11-14. Naczelnik Wydziału Komunikacji i Transportu Dominik Gredecki przedstawił tożsame 

projekty uchwał w sprawach wyrażenia woli wyznaczenia linii komunikacyjnych publicznego 

transportu zbiorowego, dla których organizatorem jest Powiat Toruński oraz wyrażenia zgody na 

zawarcie umowy o świadczeniu usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego w Chełmży, 

Łubiance, Łysomicach oraz CKU Gronowo. 

Przewodniczący otworzył dyskusję. 

Radny Michał Ramlau zwrócił uwagę na zapisy w uchwałach. Ponieważ w tej sprawie uchwały 

podejmowane są cyklicznie pod koniec roku, dotychczas w nich był zapis mówiący, że poprzednia 

uchwała w danej sprawie traci swoją moc. Poprosił o prawne wyjaśnienie. 

Radca Prawny Anna Kaszubowska powiedziała, że są to nowe linie komunikacyjne, w związku z tym 

są to nowe uchwały i nie uchylają one wcześniejszych uchwał. 

Naczelnik Wydziału Komunikacji i Transportu Dominik Gredecki potwierdził, że są to nowe linie 

komunikacyjne, poprzednie linie na które wyrażono zgodę działają do 31.12.2024r., gdyby uchylono 

by je, przestały by działać już teraz. 

Radny Michał Ramlau zapytał gdzie jest zapis w uchwale mówiący o tym, że są one czasowe. 

Powiedział, że nie każda uchwała dot. tworzenia nowej linii, w przypadku linii do Gronowa trasy są 

identyczne.  

Dominik Gredecki powiedział, że trasy i przystanki są zmienione dlatego są nowe uchwały. 

Radny Michał Ramlau zapytał o uchwałę dot. gminy Łysomice. Powiedział, że powiat jest 

organizatorem gdy przebieg linii obejmuje dwie gminy.   

Naczelnik Wydziału Komunikacji i Transportu Dominik Gredecki powiedział, że przebieg tych linii 

wykracza poza gminę Łysomice, dlatego gmina sama nie może tego organizować. 

Radny Jerzy Zająkała podziękował, za transport publiczny obejmujący gminę Łubianka.  

Radna Barbara Zalewska podziękowała, za linie autobusowe obejmujące Zamek Bierzgłowski.  

Radny Zająkała powiedział, że Zamek Bierzgłowski był już objęty transportem publicznym we 

wcześniejszych latach.  

Przewodnicząca Komisji Edyta Zakrzewska poinformowała, że Komisja Infrastruktury Komunalnej, 

Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska pozytywnie zaopiniowała omówione projekty uchwał. 

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący Rady zarządził głosowanie.  

Uchwała Nr VIII/65/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. w sprawie 

wyrażenia woli wyznaczenia linii komunikacyjnych publicznego transportu zbiorowego, dla 

których organizatorem jest Powiat Toruński oraz wyrażenia zgody na zawarcie umowy o 

świadczeniu usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego (Chełmża), została podjęta 

jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

Uchwały stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

Uchwała Nr VIII/66/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. w sprawie 

wyrażenia woli wyznaczenia linii komunikacyjnych publicznego transportu zbiorowego, dla 
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których organizatorem jest Powiat Toruński oraz wyrażenia zgody na zawarcie umowy o 

świadczeniu usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego (CKU) , została podjęta 

jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

Uchwała Nr VIII/67/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. w sprawie 

wyrażenia woli wyznaczenia linii komunikacyjnych publicznego transportu zbiorowego, dla 

których organizatorem jest Powiat Toruński oraz wyrażenia zgody na zawarcie umowy o 

świadczeniu usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego (Łubianka), została podjęta 

jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

Uchwała Nr VIII/68/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. w sprawie 

wyrażenia woli wyznaczenia linii komunikacyjnych publicznego transportu zbiorowego, dla 

których organizatorem jest Powiat Toruński oraz wyrażenia zgody na zawarcie umowy o 

świadczeniu usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego (Łysomice), została podjęta 

jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

Ad 15. Sekretarz Powiatu Czesław Makowski przedstawił projekt uchwały w sprawie wdrożenia 

procedury przyjmowania zgłoszeń zewnętrznych oraz podejmowania działań następczych. 

Wiceprzewodniczący Komisji Michał Ramlau poinformował, że Komisja Statutowo-Regulaminowa 

pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący otworzył dyskusję. 

Radny Jerzy Zająkała poprosił o nakreślenie procedowania, jaki podmiot przyjmuje i rozstrzyga 

zgłoszenia zewnętrzne, które adresowane jest do rady. 

Sekretarz Powiatu Czesław Makowski powiedział, że również ma wątpliwości, ustawa została 

wprowadzona na szybko. Przedstawił sposób zgłaszania i dalszego postępowania.  

Radny Michał Ramlau czy zgłoszenie zostanie skierowane później na sesję czy zespół będzie się tym 

zajmował. 

Sekretarz powiedział, że zgłoszenie będzie musiało zostać skierowane na posiedzenie rady.  

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący Rady zarządził głosowanie.  

Uchwała Nr VIII/69/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. w sprawie 

wdrożenia procedury przyjmowania zgłoszeń zewnętrznych oraz podejmowania działań 

następczych, została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 
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Ad 16. Sekretarz Powiatu Czesław Makowski przedstawił projekt uchwały z autopoprawką w sprawie 

upoważnienia członków Zespołu ds. zgłaszania naruszeń prawa do czynności opisanych w Procedurze 

przyjmowania przez Radę Powiatu Toruńskiego zgłoszeń zewnętrznych oraz podejmowania działań 

następczych wraz z autopoprawką. 

Wiceprzewodniczący Komisji Michał Ramlau poinformował, że Komisja Statutowo-Regulaminowa 

pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały z poprawką. 

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący Rady odczytał uchwałę i zarządził głosowanie. 

Uchwała Nr VIII/70/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. w sprawie 

upoważnienia członków Zespołu ds. zgłaszania naruszeń prawa do czynności opisanych w 

Procedurze przyjmowania przez Radę Powiatu Toruńskiego zgłoszeń zewnętrznych oraz 

podejmowania działań następczych, została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

Ad 17. Sekretarz Powiatu Czesław Makowski przedstawił projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody 

na zbycie w trybie bezprzetargowym wyodrębnionych lokali użytkowych wraz z udziałem w 

nieruchomości gruntowej położonej w Toruniu, obręb 10, przy Szosa Chełmińska 30/32 i ulicy 

Bawarczyków 6, dla której założona jest księga wieczysta TO1T/00030946/2.  

Przewodnicząca Komisji Edyta Zakrzewska poinformowała, że Komisja Infrastruktury Komunalnej, 

Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący otworzył dyskusję. 

Radny Michał Ramlau zapytał na kiedy planowane jest podpisanie aktu notarialnego. Zapytał również 

czy Pani Skarbnik planuje przychody z tytułu najmu pomieszczeń i czy w tym zakresie jeśli dojedzie 

do podpisania aktu dochody z tego tytułu są zagrożone. 

Radny Jerzy Zająkała zapytał kto zlecił i prowadził przygotowanie operatu. 

Sekretarz Powiatu Czesław Makowski operat został zlecony przez powiat. Nie znamy daty podpisania 

aktu, potrzebna jest uchwała sejmiku województwa, prawdopodobnie w pierwszym kwartale 2025 r.    

Skarbnik Powiatu Danuta Jabłońska-Drążela powiedziała, że w budżecie 2024 oraz 2025 nie ma kwoty 

wynikającej z tego operatu szacunkowego, więc nie ma kwoty ze sprzedaży majątku.  

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący Rady odczytał uchwałę i zarządził głosowanie. 

Uchwała Nr VIII/71/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na zbycie w trybie bezprzetargowym wyodrębnionych lokali użytkowych wraz 

z udziałem w nieruchomości gruntowej położonej w Toruniu, obręb 10, przy Szosa Chełmińska 

30/32 i ulicy Bawarczyków 6, dla której założona jest księga wieczysta TO1T/00030946/2, została 

podjęta większością głosów. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 
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Ad 18. Starosta Toruński Mirosław Graczyk przedstawił projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody 

na rozszerzenie współpracy podjętej w ramach Stowarzyszenia Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego 

Torunia.  

Przewodniczący otworzył dyskusję. 

Wiceprzewodniczący Komisji Michał Ramlau poinformował, że Komisja Statutowo-Regulaminowa 

pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały.  

Starosta Toruński Mirosław Graczyk powiedział, że propozycja padła na spotkanie samorządowców. 

Na walnym zebraniu  przyjęło bez głosu sprzeciwu.     

Radny Jerzy Zająkała powiedział, że był zwolennikiem łączenia Bydgoszczy i Torunia. Zrobiono wiele, 

jednak każdy poszedł w swoją stronę. Jest to czas by równoważyć siły. Jest za tym by tworzyć silny 

obszar metropolii toruńskiej.   

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. 

Uchwała Nr VIII/72/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na rozszerzenie współpracy podjętej w ramach Stowarzyszenia Miejskiego 

Obszaru Funkcjonalnego Torunia, została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

Ad 19. Starosta Toruński Mirosław Graczyk przedstawił stanowisko Rady Powiatu Toruńskiego w 

sprawie konieczności zmiany przebiegu Kolei Dużych Prędkości realizowanych jako inwestycja 

kolejowa CPK na terenie województwa kujawsko-pomorskiego.  

Przewodniczący otworzył dyskusję. 

Radny Jerzy Zająkała powiedział, że spogląda na projekt  sceptycznie. Czas budowy CPK jest ważny, 

bo co jeżeli w przypadku zwłoki, pojawiać się będą podobne inicjatywy w innych państwach. Spogląda 

na ideę CPK, która jest możliwa do zrealizowania tylko w pewnym czasie i może stworzyć realny i 

konkurencyjny hub transportowy. 

Radny Michał Ramlau powiedział, że również sceptycznie podchodzi do podjęcia stanowiska. Uważa, 

że zapisy w stanowisku są wewnętrznie sprzeczne. Powiedział, że mamy wyrażać oburzenie w związku 

z tym, że szprycha CPK omija Bydgoszcz i Toruń, natomiast w dalszej części stanowiska wyrażamy 

solidarność z samorządami i mieszkańcami terenów, które znalazły się w przebiegu szprychy. 

Mieszkańcy są oburzeni, gdyż jak sami wskazujemy te plany kolidują z interesami rozwojowymi tych 

obszarów, dezorganizują lokalną społeczność, dzielą przestrzeń, niszczą infrastrukturę, a nierzadko 

będą wymuszały wyburzenia budynków mieszkalnych. 

 Radny Wiktor Mol przeczytał fragment publikacji tygodnika płockiego dotyczący kwestii budowy 

CPK.  W kontekście tego fragmentu chciałby przedstawić propozycję, by wrócić do koncepcji, która 

była opracowana w 2010 roku. Był to projekt budowy linii kolei dużych prędkości łączącej Warszawę, 

Płock, Włocławek, Toruń z odgałęzieniem do Bydgoszczy, Grudziądz, Kwidzyń, Gdańsk, Sopot i 

Gdynia. Proponuję wejść w kontakt z tymi samorządami i wypracować wspólne stanowisko. 

Starosta Toruński Mirosław Graczyk powiedział, że decyzja budowy CPK zapadła i na tym etapie nie 

widzi zagrożeń. Nie wyklucza, że w przyszłości mogą się one pojawić.  Szprychy i linie  kolejowe 
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dużych prędkości są częścią integralną. Natomiast problemy na jednej czy drugiej linii nie wstrzymują 

i nie burzą budowy portu. Każda nowa infrastruktura liniowa to duża ingerencja w tkankę społeczną i 

przestrzeń. Nowa linia drogowa, kolejowa czy dużych prędkości wywołuje napięcie i nie jesteśmy w 

naszym kraju bezproblemowo wyznaczyć trasy i ją w jakiś sposób zaakceptować. My dzisiaj nie 

wskazujemy, że mamy lepszy wariant, tylko mówimy o tym, że zostaniemy jako region i województwo 

kujawsko-pomorskie pominięci w tak zwanym dostępie do kolei szybkiej prędkości. 

Radny Andrzej Walczyński zapytał Starotę Toruńskiego czy te stanowisko jest tylko jednym ze 

stanowisk, czy też inne rady powiatów leżące na osi tej szprychy, będą zajmowały lub zajęły podobne 

stanowiska. 

Starosta Toruński Mirosław Graczyk powiedział, że na walnym Posiedzeniu MOFT pojawił się głos 

żeby tego typu inicjatywy podejmować. 

Radny Michał Ramlau powiedział, że wszystkie działania związane z CPK czy tworzeniu szprychy 

powinny przede wszystkim uwzględniać interes społeczny,  także w rozumieniu kosztów tej budowy, 

ale nie takich fizycznych, które są niezbędne do pokrycia i do zbudowania tych planowanych inwestycji, 

ale także te, które będą dotykać konkretnych mieszkańców, którzy chociażby na skutek tych inwestycji 

będą mieli wyburzane domy, czy będą zmuszeni do przesiedlenia, w tym kontekście powinno wybierać 

się tereny jak najmniej zurbanizowane. Uważa, że w tej kwestii powinni wypowiadać się specjaliści. 

Starosta Toruński Mirosław Graczyk powiedział, że jeżeli jest wola ponownego spotkania i 

doprecyzowania zapisów to jest taka możliwość. W związku z tym poprosił Przewodniczącego o 

niegłosowanie nad projektem. Poprosił o ewentualne uwagi na piśmie. 

Radca Prawny Anna Kaszubowska powiedziała, że konieczne jest przegłosowanie wniosku formalnego 

o odstąpienie od głosowania tego stanowiska. 

Przewodniczący zarządził głosowanie w sprawie odstąpienia od głosowania nad stanowiskiem.  

Głosowanie za odstąpieniem od przyjęcia stanowiska w sprawie konieczności zmiany przebiegu 

Kolei Dużych Prędkości realizowanych jako inwestycja kolejowa CPK na terenie województwa 

kujawsko-pomorskiego, zostało przyjęte jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

Ad 20. Przewodniczący Rady poinformował , że plan kontroli Komisji Rewizyjnej na 2025 rok został 

przesłany wraz z materiałami na sesję.  

Przewodniczący otworzył dyskusję. 

Wobec braku dyskusji Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. 

Uchwała Nr VIII/73/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 20 grudnia 2024 r. w sprawie 

przyjęcie planu kontroli Komisji Rewizyjnej na 2025 rok, została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

Ad 21. Przewodniczący Rady poinformował, że informacja Starosty o pracy Zarządu między 

posiedzeniami wraz z materiałami na sesję została przesłana drogą elektroniczną, następnie otworzył 

dyskusję. 



13 
 

Materiał stanowi załącznik nr 40 do protokołu.  

Radny Michał Ramlau zapytał o kwestię podjętą przez Zarząd 4 grudnia, dot. zgody na zmianę sposobu 

użytkowania pomieszczeń po ośrodku zdrowia w DPS Wielka Nieszawka. Powiedział, że decyzje 

Zarządu przyjmuje ze zdziwieniem, mimo iż był konkretny zapis mówiący o tym,  że ta część tego 

budynku  jest oddana na potrzeby mieszkańców Wielkiej Nieszawki, ale tylko stricte związane z 

ochroną zdrowia. Jeżeli ten cel, nie ma dalszej możliwości realizacji, to byłoby zasadne zaplanowanie 

np. kompleksowego remontu DPS-u.  

Sekretarz Powiatu Czesław Makowski powiedział, że Zarząd podjął taką decyzję po długiej analizie 

aktu notarialnego, w którym został wprowadzony taki zapis służebności. Po analizie przez zespół 

radców prawnych uznano, że sprawa zostanie przegrana, jeśli odmówimy. Zarząd na 3 lata proponuje 

zmianę sposobu użytkowania, ponieważ gmina Wielka Nieszawka, nie może pomieścić swoich 

pracowników. Jest zamiar budowy nowego Urzędu Gminy i do tego czasu, będzie możliwość 

funkcjonowania Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej. Takie  przekształcenie nie jest na stałe. 

Radny Michał Ramlau powiedział, że szanuję stanowisko nowego zarządu i pani mecenas. Przyjmuje 

z zadowoleniem, jeżeli tak faktycznie się stanie, że po 3 latach cały ten budynek bez wątpliwości będzie 

stanowił w całości własność powiatu toruńskiego i wówczas będzie możliwe przeprowadzenie 

inwestycji w tym obszarze. 

Starosta Toruński Mirosław Graczyk powiedział, że Zarząd brał pod uwagę również relacje Powiat – 

Gmina. Po spotkaniu z Panią Dyrektor znamy oczekiwania co do możliwości wykorzystania tych 

pomieszczeń po ich odzyskaniu. Dotyczą one zagospodarowania na cele związane z funkcjonowaniem 

Domu Pomocy Społecznej.  

Radny Michał Ramlau spodziewał się, że po tych 3 latach będzie przekazanie własności.  

Starosta Toruński powiedział, że prowadzone są rozmowy w tym kierunku.  

Ad 22. Przewodnicząc Rady złożył życzenia świąteczno-noworoczne wszystkim zebranym oraz 

mieszkańcom powiatu.  

Radny Michał Ramlau poprosił Przewodniczącego o weryfikację złożonych przez niego wniosków, 

poprosił również by odnosił się on do jego wypowiedzi podczas prowadzonej dyskusji, a nie po 

zamkniętej dyskusji.   

Ad 23. Przewodniczący rady podziękował wszystkim obecnym za udział w VIII sesji Rady Powiatu 

Toruńskiego i zamknął posiedzenie o godzinie 16:20. 

 

Nagranie VIII Sesji Rady Powiatu Toruńskiego znajduje się na stronie www.bip.powiattorunski.pl 
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